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ABSTRACT:
The enlargement of bank activities, the development of used techniques and

the discovered or probable human mistakes lead to the emerging of a new kind of
risks called operational risk. Banks become obliged to adopt, in their
management, the way that enables to define, measure and monitor risks in order to
reduce risk repetition and lower their financial effect (losses) before facing them.

The Basel Committee offered banks three ways of measurement:
- Basic Indicator Approach: which incites the bank to hold a capital reserved

for the management risks expressed as a fixed percentage of the average of
its three-past-years incomes

- StandardizedApproach: in which bank activities are divided into eight
standardized business lines defined by Basel II, and calculated the Annual
Gross Productfor the corresponding business lines multiplied by fixed
weighting factor (varying between 12 18 % according to the concerned
business line).

- Advanced Measurement Approach: It is based on the division of the Bank s
activities into business lines as it mentioned above. One observes the losses
suffered in each activity or business line as a result of management risks in
order to maximally reduce those risks.

The monitoring of operational risks is done through internal and external
methods with the aim of controlling and reducing the repetition of incidents that
cause operational risks and their effects, if any. Internal methods consist of plans
on the activity continuity that aim for offering services to banks in case of
incidents threatening its activity. One can also quote delegation of prerogatives,
deontology charter…

Among the external methods of operational risk monitoring one finds
insurance contracts, activity transfer…In this case, banks are obliged to hold part
of their capital as reserve to cover operational risks and as guarantee of depositors
rights, as part of the solvency average named McDonoughRatio that Basel II
developed.

Keywords:
Operational Risks, Risk Management, Ways of Calculation, Basel II.
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R SUM :

L'élargissement des activités bancaires, le développement des techniques
utilisées et les erreurs humaines découvert ou probable conduisent à l'émergence
d'un nouveau type de risques appelés le Risque Opérationnel.
Les banques sont obligées d'adopter, dans leur gestion, la manière qui permet de
définir, calculer et contrôler les risques afin de réduire la répétition des risques et
de réduire leur impact financier (pertes) avant qu ils font face à eux.

Le Comité de Bâle a offert aux banques trois manières de mesure:
- Indicateur de Base: qui incite la banque à détenir un capital réservée aux risques
de gestion, exprimés en un pourcentage fixe de la moyenne des revenues de trois
dernières années.
- Standard: dans lequel les activités bancaires sont divisées en huit secteurs
d'activité normalisés définis par Bâle II, et dans laquelle le produit brut annuel es
calculé dans les secteurs d'activité correspondants multiplié par le coefficient fixe
(variant entre 12 à 18% selon le secteur d'activité concerné)
- Mesure Avancé: Elle est basée sur la division des activités de la Banque en lignes
d'activité comme mentionné ci-dessus. On note les pertes subies dans chaque
activité ou ligne d activité à cause des risques de gestion, afin de réduire au
maximum ces risques.

Le suivi des risques opérationnels est effectuée grâce à des méthodes
internes et externes dans le but de contrôler et de réduire la répétition des incidents
qui causent les risques opérationnels et leurs effets, s il y en a. Les méthodes
internes sont constituées de plans sur la continuité de l'activité qui ont pour but
d offrir des services aux banques en cas d'incidents qui menace leur activité. On
peut également citerla délégation de prérogatives, la charte de déontologie ...
Parmi les méthodes externes visant le suivi du risque opérationnel, on trouve les
contrats d'assurance, le transfert des activités...

Dans ce cas, les banques sont tenues de détenir une partie de leur capital en
réserve pour couvrir les risques opérationnels et garantirles droits des déposants,
dans le cadre de la "Ratio McDonough," bâti par Bâle II.

Mots-clés:
Risques opérationnels, gestion des risques, les moyens de calcul, Bâle II


